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HORNOČERMENSKÝ ZPRAVODAJ

 - velká orchestrální a vokální skladba na text zádušní mše.

 Tak tato skladba zazněla v neděli 30. října v našem krásném kostele. 
Interpretem byla Sopotnická fi lharmonie (chrámový orchestr a sbor) a dirigen-
tem sám autor - Josef Vondráček. Když jsem se ptala jeho strýce (učitele hud-
by), který v orchestru hraje na housle, jaké má pan skladatel hudební vzdělání, 
řekl mi: „Pepík? Žádné, chodil ke mně do houslí.“ Přesto stvořil dílo krásné, 
nebyla to hudba smutná, či ponurá, ale velice emotivní, dramatická, trochu 
moderní, která zanechala v posluchačích hluboký zážitek. V mezipauzách 
zaznělo i slovo z Bible, které působivě hudbu doplnilo.
 Kostel byl tentokrát téměř plný, přijelo i mnoho hostů z okolí. Potěšilo 
nás, že mezi muzikanty jsme viděli i mladého hornočemenského violoncellistu. 
Obecenstvo nadšeně a dlouho tleskalo.
 Bylo to krásné a příště přijďte i vy, kteří jste se ještě neodhodlali a 
bojíte se, že vážné hudbě nebudete rozumět. Nemusíte jí rozumět, nechte ji 
pouze na sebe působit. Hudba dokáže uklidnit mysl a zanechá v srdci krásné 
vzpomínky.
        EP

listopad -
prosinec 
10/2011
Pranostika:

Když je na Obětování Panny Marie 
(21.11.) noc jasná čistá,

krutá zima se v lednu chystá.

Mrazy, které v prosinci brzy ochabnou, 
znamenají zimu mírnou.

Z obsahu vybíráme:
 
 Vítání dětí
 Úpravy hřbitova
 Sportovní úspěchy
 Vzpomínky na Vánoce 

Requiem

foto: J. Klimoš
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 Vážení čtenáři a spoluobčané,
přál jsem vám v minulém čísle krásný podzim. Zapomněl jsem, že máme před  sebou i sváteční dny, které je zapotřebí připomínat. Vždyť státní 
svátek 28.10. s výročím vzniku svobodného Československa by mohl sloužit také k uspořádání vzpomínkové akce nebo besedy se staršími 
občany, kteří pamatují, jak byl 28. říjen pro naše národy důležitý. Místo toho již většina lidí má tento den jako prodloužený víkend pro kratší či 
delší cesty k hrobům svých blízkých. Je to škoda, protože naše děti a vnoučata již ani nevědí, proč je tento den označen jako státní svátek. A to 
i přes ojedinělé snahy některých pedagogů a rodičů. Státní vlajky jsou jenom na veřejných budovách. Také více v těchto dnech vzpomínáme na 
své blízké, kteří již zemřeli a je povinností alespoň o těchto dnech navštívit hřbitov.  Jsem proto rád, že jsem zaslechl od některých vzdálenějších 
návštěvníků, že hřbitov vypadá lépe. Jsou opraveny zdi, cesta, opravuje se starý hřbitůvek jednoty bratrské. Proč o tom píši? Protože jsem pře-
svědčen, že máme mít ke svým předkům úctu a máme ji vhodným způsobem i projevovat. Ať se jedná o naše rodiče nebo o neznámé vojíny ze 
světové války, které nám připomíná pomník se lvem. Proto je potřeba vzpomenout a vzdát úctu. 

  Na jednání minulého zastupitelstva měli zastupitelé plnou hlavu starostí jak se vypořádat s úkolem z minulého jednání. Jednalo se 
znovu  o záměr obce  vytvořit jedno školské zařízení. Na pracovní schůzce s vedoucím odboru školství Krajského úřadu bylo možné znovu 
probrat s určitým časovým odstupem celou záležitost více v klidu. Na této schůzce i později na zastupitelstvu zazněly především organizační a 
ekonomické důvody, které  by měla tato změna znamenat. Po delší diskusi a hlasování většina zastupitelů přijala usnesení, že záměr sloučení 
školských zařízení bude zahájen, a že datum, ke kterému by tato změna měla být uskutečněna je 30.6. příštího roku. Samozřejmě tím nekončí 
diskuse a veškeré další kroky budou řádně projednány v radě a zastupitelstvu.

 Zastupitelstvo bylo znovu „volební“. Do zastupitelstva postoupila z postu náhradníka Ing. Geňka Dřímalová za odstoupivší Ivu Vranko-
vou. Chtěl bych tímto za ten rok práce Ivě poděkovat a popřát nové člence zastupitelstva jenom dobrá rozhodnutí. Mimo jiných povinností je kole-
gyně Dřímalová „vrchní správcovou“ naší kanalizace. /Její článek je na jiném místě zpravodaje/. Do rady zastupitelstvo zvolilo Hanku Motlovou. 
Takže nám nebude v radě chybět ženský pohled na komunální politiku. Přeji i jí dostatek trpělivosti a dobrých nápadů při práci pro veřejnost.

 Na zastupitelstvu byly projednány také důležité otázky našeho obecního rozpočtu. Nejenom, že jsme přesunuli fi nanční prostředky       
na dostavbu kanalizace a opravu sokolovny, ale zastupitelstvo také schválilo návrhy rady na důležité úkoly pro příští rok. Byla schválena žádost 
na dotaci na zateplení školy a školky, dále byla potvrzena žádost na opravu sokolovny /výměna oken a zateplení/ a žádost na výstavbu pěti 
nových bytů v čp. 89. Když k tomu připočteme opravy komunikací a hlavně zajištění provozu všech našich zařízení, bude to velmi náročný úkol 
v příštím roce, abychom zvládli hospodaření obce. 

 Od prvního týdne listopadu jsou v chodu nové webové stránky. Chceme, aby se staly co nejširší možností a zdrojem informací o obci a 
hlavně o životě a akcích, které se v naší obcí udály a „udějou“. Již probíhá diskuse o jejich podobě. Upozorňuji všechny, že není tak důležitá kos-
metická úprava, ale aktuálnost a pravdivost informací. Je nám vyčítáno, že končí diskusní forum. Místo toho bude odpovědna starosty a radních, 
takže každý, kdo se bude chtít něco nového dozvědět, má možnost dotazu a odpovědi. Webové stránky budou také více informovat o akcích v 
našem okolí. Budou zde odkazy na důležité stránky našich sousedních obcí, ale i školy a dětského domova.

 Chtěl bych znovu požádat všechny občany, kteří ještě nejsou připojeni na kanalizaci, aby ještě využili příznivé počasí a provedli 
potřebné práce do konce listopadu. Několikrát jsme tuto záležitost vysvětlovali, že to není od obce nějaký svévolný příkaz, ale povinnost každého 
občana ze zákona likvidovat odpadní vody povoleným způsobem. Proto vás žádám, abyste využili možnosti nové kanalizace. O podrobnostech 
dalšího postupu se smlouvami a placením stočného jste byli informováni dopisem a na webu.
 Přeji vám krásné dny v nadcházejícím adventu        Petr Šilar, starosta  

Zprávy z obce

Zubní pohotovost
 3.-4.12. 2011 MUDr. Karásková Vlasta  Letohrad, U Dvora 815  tel.: 465 620 358
 10.-11.12. 2011 MUDr. Kobzová Zdeňka  Lanškroun, 5. května 2  tel.: 465 322 897
 17.-18.12. 2011 MUDr. Krčálová Helena  Žamberk, nám. gen. Knopa 837 tel.: 465 676 824
 24.12. 2011 MUDr. Mareš Miroslav  Žamberk, nám. gen. Knopa 837 tel.: 465 613 103
 25.12. 2011 MUDr. Milota Karel   Lanškroun, Svobody 356  tel.: 465 322 787
 26.12. 2011 MUDr. Strnadová Blanka  Žamberk, Reisova 814  tel.: 465 613 441
 27.12. 2011 MUDr. Strnadová Marie  Jablonné n.Orl., Na Dílech 622 tel.: 465 642 765
 28.12. 2011 MUDr. Špička Jan   Králíky 414   tel.: 465 613 154
 29.12. 2011 MUDr. Špičková Marie  Králíky 414   tel.: 465 631 274
 30.12. 2011 MUDr. Šrámek Petr   Letohrad, U Dvora 815  tel.: 465 621 551
 31.12. 2011 MUDr. Ulman Jaroslav  Tatenice 268   tel.: 465 381 212
 1.1. 2012  MUDr. Vacková Jana  Lanškroun, Hradební 227  tel.: 465 322 348
 7.-8.1. 2012 MUDr. Valentová Hana  Lanškroun, Strážní 151  tel.: 465 322 907
 14.-15.1. 2012 MUDr. Vebrová Zdeňka  Žamberk, Raisova 814  tel.: 465 613 441
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FARNOST ŘÍMSKOKATOLICKÉ CÍRKVE 
V DOLNÍ ČERMNÉ

A
FARNÍ SBOR ČESKOBRATRSKÉ CÍRKVE 

EVANGELICKÉ V HORNÍ ČERMNÉ

Vás společně zvou na

EKUMENICKÉ BOHOSLUŽBY

první adventní neděli
27. listopadu 2011 v 16.00 

v kostele sv. Jiří v Dolní Čermné
po bohoslužbách jste zváni 
na rozhovor při občerstvení

Josef Roušar a Jakub Keller

Monika Bendová
nabízí 

adventní věnce a vánoční aranžmá.
Domluva a objednávka
na tel. č. 605 061 119

Horní Čermná - sokolovna

Předvánoční zastavení
sobota 10.12. 13 - 17 hod.
neděle 11.12. 10 - 17 hod.

Srdečně zveme na výstavu,
posezení s ochutnávkou

 vánočního pečiva
a možnosti nákupu drobných dárků.

Vstupné dobrovolné
Těšíme se na vás

Monika Bendová, ČČK, 
Klub důchodců a ostatní
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Vítání dětí 
foto archiv OÚ
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 V pátek 21.10. jsme měli možnost shléd-
nout představení divadelního souboru Ve středu 
z Lanškrouna, který nám představil divadelní hru 
plzeňského rodáka Rudolfa Tinnera „ Agentura Dra-
houšek“. 
 Drahoušek je jméno seznamovací agen-
tury, nabízející zprostředkování sňatků všeho dru-
hu.   I když má jen jednu nevěstu a jednoho ženi-
cha, které svým klientům předkládá, zvládá mistrně 
všechna úskalí. Jak „mistrně“ a jak dlouho? Jde si 
za peníze koupit všechno? Poněkud hořká komedie, 
kde není kladná postava ale my se přesto smějeme. 
Herci odvedli vynikající výkony a my diváci se skvě-
le bavili. Vy ostatní - bavili jste se také tak? 
     VA

 Podzimní čas je v plném proudu a s ním přišla i změna času. Denního světla 
si moc neužijeme a tma nás zahalí do své neviditelnosti. Snad nebudu mluvit jen sám za 
sebe, ale tento čas, kdy je dříve tma, je nepříjemný pro řidiče. Ptáte se proč ???
Představte si, že za tmy kolem vás projede auto a nebude svítit – reakce bude asi dost 
děsivá a leckdo si poklepe na čelo, co je to za blázna. Pokud se však pojedete po našich 
silnicích, zjistíte skutečnost, že těchto situací zažíváme za volantem jako řidiči víc než dost. 
Stačí se projít po naší obci a můžete počítat kolik chodců a cyklistů za tmy svítí – tedy jsou 
vidět !
 Známá věta: „ Proč bych svítil, já přece vidím, že jede auto,“ je sice hezká myš-
lenka, ale ve chvíli kdy jedno auto potkává druhé v protisměru a k tomu se tam ze tmy 
vynoří chodec, který nás přece vidí, je spíše k zamyšlení, proč tak riskujeme své zdraví a 
životy.
 Jedno světlo nebo refl exní prvky na oblečení - jen taková maličkost a naše cesty 
budou hned o něco bezpečnější. Nestačí jen vidět, ale také být viděn.
 Já sám osvětlení používám a vedu k tomu i své děti – přidejte se k nám a buďte 
také vidět.      Míra Dušek

Agentura Drahoušek Světlo a tma

Odstávky vydávání e-pasů a občanských průkazů

V souvislosti s přechodem na výrobu nového typu občanského průkazu lze požádat o vydání stávajícího typu občanského průkazu se strojově 
čitelnými údaji nejpozději do:

- 30. listopadu 2011 - pokud je žádost podána na nepříslušném obecním úřadu obce s rozšířenou působností (mimo místo trvalého pobytu) nebo 
na matričním úřadu

- 14. prosince 2011 - pokud je žádost podána na obecním úřadu obce s rozšířenou působností podle místa trvalého pobytu,
lze požádat o vydání e-pasu nejpozději do: 

- 16. prosince 2011 pokud je žádost podána v zahraničí na zastupitelském úřadu
- 19. prosince 2011 - pokud je žádost podána na obecním úřadu obce s rozšířenou působností.
V době od 27. prosince 2011 do 30. prosince 2011 nebudou e-pasy ani předávány.
V době od 15. prosince 2011 do 30. prosince 2011 lze vydat občanský průkaz typu „BLESK‘‘ s dobou platnosti 1 měsíc bez správního poplat-
ku.
Vydávání cestovních pasů typu „BLESK‘‘ se odstávky netýkají.
Občanské průkazy zůstávají v platnosti po dobu v nich uvedenou.
        Ministerstvo vnitra, odbor správních činností, říjen 2011

K výměně občanských průkazů

Informace pro občany, kteří likvidují odpadní vody v septiku nebo jímce na vyvážení

Vážení občané, tímto článkem Vám přinášíme zásadní informace k problematice likvidace splaškových odpadních vod. 

K likvidaci odpadních vod

Z vyjádření vodoprávního úřadu Lanškroun: 
Vstupem České republiky do Evropské unie se Česká republika zaváza-
la zlepšit kvalitu vypouštěných odpadních vod. Mimo jiné, z uvedených 
závazků vyšla novela vodního zákona, kterou byla ke dni 1. ledna 2008 
zrušena veškerá stávající povolení k vypouštění odpadních vod, vyda-
ných před rokem 2002. To znamená, že ten kdo vypouští odpadní vody 
přes čistící zařízení (septik, domovní čistírna odpadních vod, „propustná 
jímka na vyvážení“), které bylo povoleno před rokem 2002, a o nové 
povolení k vypouštění odpadních vod již nepožádal, vypouští odpadní 
vody v rozporu s vodním zákonem. Ruku v ruce, s novelou vodního 
zákona vešla v platnost také nová nařízení vlády, stanovující limity kva-
lity vypouštěných odpadních vod. Kvalita odpadních vod vypouštěných 
prostřednictvím čistících zařízení (např. septiky ze 70 a 80 let) mnoho-
násobně převyšuje limity stanovené ve výše zmíněném nařízení vlády a 

takovéto vypouštění odpadních vod je nepřípustné.
Majitelé nemovitostí (rodinných domů, bytových domů, provozoven, 
chat…), kteří nadále vypouští odpadní vody ať již prostřednictvím 
nevyhovujících starých septiků (u kterých není zabezpečena nepro-
pustnost a neprovedena úprava spočívající v osazení dalšího stup-
ně čištění – zemní, pískový fi ltr) a nevlastní k takovému dílu platné 
povolení k vypouštění odpadních vod, nebo prostřednictvím žump, 
které jsou opatřeny odtokem, nejsou nepropustné, či včas vyvážené k 
likvidaci, by měli situaci urychleně řešit, neboť se dopouští přestupku, 
za který hrozí uložení peněžité sankce. Podle charakteru přestupku 
hrozí fyzické osobě v oblasti čištění odpadních vod pokuta ve výši až 
100 000,- Kč. Vodoprávní úřad za účelem zjištění způsobu nakládání              
s odpadními vodami provádí namátkové kontroly.
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 Vyjádření Obce Horní Čermná:
Jinými slovy se to týká všech domů, kde se likvidují odpadní vody:
1) v septiku se zasakováním (trativodem),
2) v septiku s vypouštěním do potoka,
3) v jímce na vyvážení (žumpě), která není dostatečně velká příp. 
má provizorní odtok do zasakování nebo je dostatečně velká, ale majitel 
nemá doklad o její nepropustnosti a likviduje odpadní vody rozstřikem 
na své pozemky, čímž může ohrozit životní prostředí (podzemní a povr-
chové vody).
 Týká se to všech domů v oblastech, kde se nepočítá s odve-
dením odpadních vod na centrální čistírnu odpadních vod v Dolní Čerm-
né, tj. Nepomuk včetně Sebranic a Matějkova, v Horní Čermné Stežníku, 
Zlomů, Báje, Kalhot a ostatních míst, kde není vybudován nový kanali-
zační sběrač a ani se s ním do budoucna nepočítá. To, že se odpadní 
vody z domácností mají likvidovat v souladu s platnými zákony není pro 
občany nic nového a měli si během posledních let rozmýšlet řešení, pří-
padně ho konzultovat s obcí. Likvidace odpadních vod je jednoznačně 
zodpovědností majitelů domů, kde odpadní vody vznikají. Obec této 
velikosti jako jedna z mála vynaložila nemalé prostředky na to, aby se 
většina domů v obci mohla napojit na nový kanalizační sběrač, tedy tam, 
kde to je ekonomicky únosné. Vyřešila tedy tento problém za většinu 
občanů tím, že vzala na sebe zodpovědnost a ti mohou bez dalších 
starostí vypouštět odpadní vody za stočné stanovené na základě pro-
vozních nákladů kanalizace a ČOV. Mají tedy do budoucna ohromnou 
výhodu a nemůže je vodoprávní úřad pokutovat. Ostatní občané jsou 
postaveni do situace, že si musí likvidaci odpadních vod vyřešit sami 
např. pořízením a instalováním domovní čistírny odpadních vod se 
zasakováním, s vypouštěním do potoka nebo instalováním dalšího stup-
ně čištění za septik např. zemního nebo pískového fi ltru včetně zajištění 
nepropustnosti septiku apod. Všechny tyto úpravy podléhají povolení 
nebo souhlasu vodoprávního úřadu. U jímek na vyvážení je potřeba 
zajistit nepropustnost jímky a po naplnění vyvážet její obsah na cent-
rální ČOV v Dolní Čermné nebo na jinou větší ČOV, která vydá doklad 
o dovozu fekálních vod z daného čp. a o jejich likvidaci. Pokud by bylo 

instalováno další čištění za septik, je nezbytné jako dříve minimálně 
jednou za rok obsah septiku vyvézt na centrální ČOV. V současné 
době by majitelé domů s nedořešenou likvidací odpadních vod měli 
mít alespoň doklad(y) o vyvážení fekálních vod ze septiku nebo jímky 
na vyvážení a mít minimálně rozmyšlený způsob řešení, nejlépe již 
pracovat na jeho realizaci. Pokud mají tyto nemovitosti s neopráv-
něným vypouštěním odpadních vod v této chvíli již navržený způsob 
řešení a danou situaci řeší, nejzazší termín k uvedení těchto neopráv-
něných vypouštění odpadních vod do souladu se zákonem bude (po 
konzultaci s vodoprávním úřadem) tolerován nejdéle do konce roku 
2013, tedy jsou tu maximálně dva roky na došetření zbývajících peněz 
na větší investici. Pokud ale občané danou situaci doposud neřešili a 
řešit nehodlají, tak se vystavují okamžité pokutě (viz výše) s tím, že 
budou mít současně uložené od vodoprávního úřadu v daném termí-
nu nepřípustnou situaci s odpadními vodami vyřešit. 
 Majitelům domů, kteří mají možnost se napojit na nový 
kanalizační sběrač doporučujeme co nejdříve dobudovat kanalizační 
přípojku, protože se vystavují riziku nahlášení vodoprávnímu úřadu 
pro nespolupráci při napojování na nový kanalizační sběrač (možnost 
měli již v průběhu tohoto roku). Další kapitolou jsou majitelé domů, 
kteří v současné době nejsou napojeni na nový kanalizační sběrač 
nebo nebudou mít možnost se na něj napojit a vypouští odpadní vody 
přes septik do potoka prostřednictvím původní kanalizace obce. Pro-
tože původní povolení k vypouštění odpadních vod propadlo a obec je 
nucena vyřídit na tyto kanalizační stoky nové povolení, bude s těmito 
občany sepsána smlouva o odvádění odpadních vod a účtováno stoč-
né, které pokryje náklady na vyřízení nového povolení k vypouštění 
odpadních vod a na provádění pravidelných rozborů vypouštěných 
odpadních vod s tím, že platnost tohoto povolení bude omezena                       
na stokách v Horní Čermné do konce roku 2012 a na jedné stoce         
v Nepomukách konce roku 2013.
 Na závěr doporučujeme všem občanům uvést vypouštění 
odpadních vod ze svého domu do souladu se zákonem co nejdříve a 
rozhodně navržené řešení již dále neodkládat. 
    Za obec G.Dřímalová 

6
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Ze záznamů nepomucké kroniky vedené Karlem Motlem a Fr. Šilarem

Kam nechodí slunce, tam chodí lékař...

Od r. 1918, kdy zde byla hlášena španělská chřipka, nebylo v obci epidemií. Též ta okolnost, že obyvatelstvo 
si musí chléb tvrdě dobývat, přispívá k tomu, že zde není nemocí, které mají svůj původ v rozmařilosti, hýření 
a nestřídmosti...
 ...  Alkoholismus, který byl dříve značně rozšířen, citelně ochabl pro malé příděly lihovin v době válečné 
a jejich vysokou cenou po válce (30 Kčs za skleničku kořalky). Čas od času dostávali ve válce komzumenti 
příděl lihovin na lístky, r. 1948 pak v každém vánočním balíčku, který si zájemci koupili mimo příděl na 
potravinové lístky byla i láhev rumu (mimo cukru a jiných poživatin). Tyto balíčky byly prodávány za 400 
a 600 Kčs. V době válečné byly leckde vyráběny lihoviny domácím destilováním, a to z cukrovky, z obilí nebo        
i z ovoce. Muselo se tak dít tajně, nebo´ jinak by „lihovarníci“ museli platit velkou pokutu.... 
 ...Že jsou Nepomuky zdravou obcí, o tom svědčí i průměrný věk, jehož se zdejší občané dožijí. Během 
posledního desetiletí (psáno  v r. 1949) zemřeli v „Matějkově“ tři osmdesátiletí, dva muži a jedna žena. Nej-
starší byl Josef Junek, jenž zemřel ve stáří 88 let. Do nejposlednějšího stáří byl velmi čilý, krátce před posled-
ním krátkým onemocněním šel pěšky do Lanškrouna a zpět. Ve svém vysokém věku ještě oral a sekal obilí ...
 ... Čas od času se však přece někdo z nepomuckých občanů bez lékaře neobejde. Poněvadž je takřka 
stejně daleko do Lanškrouna jako do Dolní Čermné, jsou vyhledáváni lékaři v obou místech. Před r. 1938 
byli z důvodů národnostních více navštěvováni lékaři čermenští. V letech 1939 - 1945 byli nepomučtí nemocní 
odkázáni na německé lékaře v Lanškrouně, a to dr. Ludwiga, Fleischmanna, Proksche. Dr. Ludwig byl léka-
řem úředním, k nemuž museli všichni, kteří potřebovali nějaké potvrzení. Nechal se podplatit a pomohl mnoha 
lidem. Při přelíčení před lidovým soudem v Chrudimi po převratě v r. 1945, kdy byl dr. Ludwig obžalován 
pro členství v organizaci SS, byl nakonec osvobozen. Dr. Fleischnamnn byl starý pán, který nebyl Čechům 
nebezpečný. Dr. Benno Proksch byl sociální demokrat, který značně pomáhal ilegálnímu hnutí i všem, kteří 
se na něho obraceli pro lékařské dobrozdání. Poněvadž dr. Proksch každého důkladně prohlížel, při čemž se 
též vyptal na vše, co mohl od pacienta zvědět o jeho rodinných záležitostech, vyšetřil za půl dne jen velmi 
málo případů, takže někteří pacienti k němu chodili i tři dny, než na ně došla řada. Dr. Proksch v noci jezdil 
k pacientům mimo Lanškroun, takže pak ve dne často v ordinaci usnul. Vypráví se, že jedné paní usnul na 
zádech, když jí proklepával plíce. Dr. Proksch byl jediným lékařem, který zde zůstal po převratu 1945, aniž 
by byl odsunut s ostatními Němci do Říše.
 Během německé okupace byla Dolní Čermná a její dřívější lékařský obvod bez lékaře až do nástupu dr. 
Utíkala v r. 1945. Opravy zubů prováděl v letech okupace zubní technik Emerich Auer z Jablonného, který 
dojížděl i do Dolní Čermné a do Výprachtic. E. Auer byl Němec a měl velký vliv na úřadech, takže na jeho 
doporučení též žadatel obdržel propustku k návštěvě území v Protektorátu snadno a rychle.
 Nemocničního ošetření dosáhli pacienti v době okupace ve Svitavách nebo v Červené Vodě. Ačkoliv byla 
těsně před válkou postavena ústecká nemocnice (na jejíž stavbu přispěl nepomucký ob. výbor 27.2.1938 část-
kou 50 Kčs), nemocní ze zabraného území do ní nebyli přijímáni.

Z kronikářských zápisů ...

 Od roku 1935 do r. 1938 byla v Horní Čermné v péči spolku Ochrany 
matek a dětí otevřena poradna pro matky a děti. Ve válečné době poradna v Čerm-
né neexistovala. Po převratu v r. 1945 byla znovu otevřena, a sice pod ochranou 
Úřadu pro národní zdraví. Matkám novorozeňat byly v r. 1948 zasílány 
lístky s výzvou, aby s dětmi chodily pravidelně do poradny. Poradna byla 
otevřena každou druhou středu (dvakrát za měsíc) a vedl ji bu dr. B. Utí-
kal nebo slečna ze sociální péče v Lanškrouně.
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 ...tentokrát chlapci v přespolním běhu. Než se však dozvíme strohé výsledky, dovolím 
si trochu informací k věci. Mimochodem - již několikrát jsem chtěl o této soutěži do našeho 
zpravodaje napsat, ale jaksi jsem v předdůchodovém věku „nestíhal“, a tak to zkusím nyní 
napravit. Významným impulsem bylo též prohlášení pana starosty při červnovém oceňování 
našich úspěšných basketbalistek, že by si rád někdy zase o úspěších naší školy něco přečetl. 
Nuže opět se zadařilo, jenom jsem nečekal, že to bude tak brzy.
 Soutěž v přespolním běhu družstev je jakýmsi lakmusovým papírkem jednak zdatnosti 
naší mládeže, ale i určitým ukazatelem, jak která škola se sportu a tělovýchově věnuje. Okresní 
kolo se již mnoho let koná v hezkém areálu biatlonu v Letohradě, kde jsou mimochodem tratě 
hodně pestré a zejména náročné. To je jeden z důvodů, proč se zúčastňuje v průměru méně 
škol (v průměru 5-8), z vesnických škol jsme opět prakticky jediní (velice zřídka obsadí nějaká 
vesnice maximálně jednu nebo dvě kategorie). Naše škola sem jezdí pravidelně a skoro vždy 
se všemi kategoriemi (jsou čtyři - mladší žáci a žákyně - 6. a 7. r.; starší žáci a žákyně - 8. a 9. 
r.). Nemyslím, že by bylo naše družstvo poslední a nejméně pětkrát jsme postoupili do kraje....
 Jak se soutěž hodnotí? Každá škola může v jedné kategorii vyslat max. šest závodní-
ků, přičemž první čtyři vždy pro školu bodují. Není tedy rozhodující čas, ale umístění a zejména 
vyrovnanost týmu (např. umístění našich: 5., 8., 12., 18., 29., 52. - součet prvních čtyř je 43. 
Škola s nejnižším číslem - nejlepším průměrným umístěním - vyhrává). Na letošních okresních 
přeborech skončila naše družstva - ml. žákyně na 5. místě, ml. žáci na 6. místě, st. žákyně 
na 10. místě a st. žáci na 1. místě. Tito žáci běží 3 km v opravdu obtížném terénu (ostatní 1,5 
km). Navíc např. letohradský oddíl biatlonu je republikově vyhlášený, sjíždějí sem trénovat i ze 
vzdáleného okolí a uspět už jenom proti těmto borcům je výkon!
 Krajské fi nále se běželo také tradičně v Poličce, kde jsou tratě sice stejně dlouhé, ale 
ne tak náročné. A musím opět připomenout, že do krajského fi nále vesnická škola až na výjimky 
opravdu neproklouzne. Naši borci, kteří mimochodem den předtím vyhráli tradiční výběh do 
lanškrounské sjezdovky, se i tady drželi velmi statečně. Běželi takticky disciplinovaně a pro své 
družstvo i školu odevzdali opravdu svůj maximální výkon a patří jim za to dík a upřímné blaho-
přání. Sestava a umístění našich: Adam Zima (9.r.) - 5. místo; Martin Doskočil (9.r.) - 6. místo; 
Jan Marek (9.r.) - 10. místo; Filip Vaníček (8.r.) - 14. místo; František Šilar (9.r.) - 18. místo; 
Michal Doskočil (8.r.) - 19. místo, získali tedy 35 bodů, což v součtu znamenalo 2. místo v kraji. 
První místo obsadila ZŠ Chrudim (16 bodů), třetí byla ZŠ Ohrazenice (část Pardubic - 42 bodů) 
a čtvrtá ZŠ Svitavy (58 bodů).
 Jsem rád, že mě vedení školy požádalo o pomocný doprovod (jsou to nakonec stále 
ještě moji žáci) a mohl jsem s nimi sdílet bojovnou náladu, napětí a nakonec i krásný úspěch. 
Když při neformální poradě, přípravě medailí a psaní diplomů nám ostatní učitelé gratulovali      
a zodpovědný krajský zástupce pro sportovní soutěže (stejný jako při košíkové v Pardubicích) 
mi položil otázku :“Jak to tam v té Horní Čermné děláte?“ Odpověděl jsem s úsměvem - „Asi 
dobře“.       Ivan Rejent

Opět druzí v kraji...

 Se začátkem školního roku zača-
la i našim místním hokejistům nová sezóna. 
Každý čtvrtek se scházejí na tréninku v lan-
škrounské hale a připravují se tak na společné 
přátelské zápasy a zápasy LHL s vidinou dob-
rého výsledku. Odehrané mají již tři zápasy, ze 
kterých jsme si výhru sice nepřivezli, ale dou-
fám, že kluci neusnou na vavřínech a budou 
se snažit vybojovat v dalších zápasech nějaké 
ty body do tabulky. Vždyť je teprve začátek!
 Myslím, že letošní sezóna pro ně 
bude nelehká už z důvodu nového rozdělení 
do skupin, ale možná právě silnější soupeři 
probudí v našich borcích veškeré síly a vybur-
cují je vpřed - k lepším výsledkům. Hokej jako 
sport mám ráda, a i když nejsem žádný hoke-
jový profík, budu se snažit čas od času vám 
čtenářům přiblížit dění na ledě a v hokejovém 
týmu.
 Nezbývá, než našim klukům popřát 
hodně štěstí a můžeme slíbit, že budeme cho-
dit podporovat a fandit jako loni. Doufám, že 
naše přítomnost je jim alespoň malou motiva-
cí při zápasech. Pokud chcete přijít mezi nás 
a společně držet palce - sledujte internetové 
stránky hokejového klubu www//hc-hc.wgz.
cz nebo stránky hokejové haly B. Modrého - 
www//tslan.cz/hala, kde najdete rozpis zápasů 
LHL, další informace a podrobnosti.
 Věřím, že ten, kdo má alespoň tro-
chu sportovního ducha, zažije s námi spous-
tu krásných hokejových zážitků a při větším 
počtu fanoušků stála atmosféra na hale vždy 
za to!
 hokejová fanynka  M.K.

Hokejová sezóna 
začala

 Školní rok jsme zahájili s 35 dětmi. Devět dětí je předškolních, 
16 dětí čtyřletých, 8 dětí tříletých a dvě děti mladší tří let.
 Děti jsou rozděleny do třídy „Sluníček“ s počtem 22. V této třídě 
je věkové rozmezí 6 - 4 roky. Děti učí p. uč. Marie Hajzlerová a Eliška 
Frková. Ve třídě „Hvězdiček“ je zapsáno 13 dětí ve věku od 2,5 – 4 roky, 
zde děti učí p. uč. Mirka Vacková. 
 Po celý školní rok budeme pracovat podle školního vzděláva-
cího programu, který nese název „Společně objevujeme svět, svět plný 
slunce a barev“. Stejně jako loňský rok, tak i letos máme pro děti připra-
vené různé akce. 27 dětí jezdí na plavecký výcvik do krytého bazénu 
do Ústí n. Orlicí. V deseti lekcích se mladší děti seznamují s vodou a 
starší, které již jezdí druhým rokem, zvládají počátky plavání. Využíváme 
nabídek vzdělávacích programů a některé si sami domlouváme. V září se 
děti seznámily s různými druhy sov a způsobem jejich života v programu 

„Království sov“. Každý měsíc do mateřské školy dojíždí divadlo „Štafl ičky“ 
s maňáskovou pohádkou. Připravujeme besedu s policií, se zdravotní 
sestrou z ČČK, s požárníky, s myslivcem, návštěvu místní knihovny a 
další. Snažíme se, aby děti v mateřské škole prožily spokojené dětství, 
získaly mnoho informací, které budou moci využít pro další život.
                                                      Kolektiv mateřské školy

 Jako každý školní rok se i tento podzim nese v MŠ ve znamení 
plaveckého výcviku. A stejně jako vloni se ho účastní i nejmladší teprve tříleté 
děti. Celkem nás do bazénu jezdí 30 – 27 dětí, tedy pokud jsou všechny v 
plné síle, 2 paní učitelky a školnice. Přes počáteční zmatky se náš plavec-
ký režim ustálil na tomto modelu: o půl deváté odjíždíme od budovy školky 
spolu s našimi školáky a se školkáčky z Bystřece. Po deváté hodině bývá-
me  v bazénu. A protože už nějaký ten pátek jezdíme, zvládáme svlékání 
a sprchování za 15 minut. Pak se děti rozdělí do 3 plaveckých družstev a 
plavecká hodina může opravdu začít. Děti se rozcvičí a všechny, kromě těch 
nejmenších, oblečou rukávky a pásy z pěny.  A hurá do hloubky. V nastalé 
45 minutové pauze chodí paní učitelky čůrat – tedy s dětmi, a smrkají – taky 
s dětmi. Po vodnickém maratonu přijde na řadu závěrečný pozdrav a pak už 
zpět do sprch. Oblékání je trochu zdlouhavější, protože často hledáme zatou-
lané ponožky, kalhotky či slipy, obracíme v rychlosti svlečená trika a kalhoty. 
A vůbec únava z vody je únava z vody. Právě proto s sebou děti vozí dospě-
láky, aby jim hlavně v této fázi pomohli. :-)) Navíc taky někdo musí myslet 
na všechny zapomenuté plavky a ručníky, aby odcestovaly se svými majiteli.      
V bufetu se děti nasvačí. V poslední době nám ze svačiny nezbývá ani suchá 
kůrka, tak velký je dětský hlad. A pak …. pak už hurá zpátky do školky. 
     Mirka Vacková + foto

Školní rok 2011-2012 v MŠ Plavecký podzim v MŠ
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 Sváteční dny při památce zesnulých a předtím oslava státního svátku vzniku republiky /28.10.1918/ byly slaveny v klidu a krásném 
počasí. Návštěvníci našeho hřbitova si mohli všimnout, že horní bratrský hřbitůvek je nově opraven. Jsou opraveny náhrobky a nově usazeny, 
podle původních míst. Tato akce mohla být provedena díky dotaci z regionu Lanškrounsko a díky pracovitosti našich pracovníků obce. Oprava 
není ještě u konce, v příštím roce bude provedena oprava cestičky, zároveň s výsadbou nové zeleně. Celý projekt obnovy hřbitova probíhá pod 
vedením fi rmy ARS Litomyšl /projekt zeleně/ a dále fi rmou STAPOS Lanškroun.
 Vstoupíte-li opravenou brankou v příštím roce, uvítá vás i informační tabule na zdi kapličky a možná se ozve i zvuk nového zvonku         
na zadní stěně. To máme v plánu na příští rok. Finanční prostředky máme tak trochu slíbeny z evropských peněz a budou dobře využity. Vždyť 
náš hřbitov si o opravu říkal již velmi dlouho.      Petr Šilar, starosta, foto Petr Šilar junior

Oprava hřbitůvku jednoty bratrské
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 1 Stalo se v oněch dnech, že vyšlo nařízení od císaře Augusta,  aby byl po celém světě proveden soupis lidu. 
 2 Tento první majetkový soupis se konal, když Sýrii spravoval  Quirinius. 
 3 Všichni se šli dát zapsat, každý do svého města. 
 4 Také Josef se vydal z Galileje, z města Nazareta, do Judska,  do města Davidova, které se nazývá Betlém, poněvadž byl z  domu a rodu 
Davidova, 
 5 aby se dal zapsat s Marií, která mu byla zasnoubena a čekala  dítě. 
 6 Když tam byli, naplnily se dny a přišla její hodina. 
 7 I porodila svého prvorozeného syna, zavinula jej do plenek a  položila do jeslí, protože se pro ně nenašlo místo pod  střechou. 
 8 A v té krajině byli pastýři pod širým nebem a v noci se  střídali v hlídkách u svého stáda. 
 9 Náhle při nich stál anděl Páně a sláva Páně se rozzářila  kolem nich. Zmocnila se jich veliká bázeň. 
 10 Anděl jim řekl: „Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou  radost, která bude pro všechen lid. 
 11 Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. 
 12 Toto vám bude znamením: Naleznete děťátko v plenkách,  položené do jeslí.“ 
 13 A hned tu bylo s andělem množství nebeských zástupů a takto  chválili Boha: 
 14 „Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi; Bůh v  nich má zalíbení.“ 
 15 Jakmile andělé od nich odešli do nebe, řekli si pastýři:  „Pojďme až do Betléma a podívejme se na to, co se tam stalo,  jak nám Pán ozná-
mil.“ 
 16 Spěchali tam a nalezli Marii a Josefa i to děťátko položené  do jeslí. 
 17 Když je spatřili, pověděli, co jim bylo řečeno o tom dítěti. 
 18 Všichni, kdo to uslyšeli, užasli nad tím, co jim pastýři  vyprávěli. 
 19 Ale Maria to všechno v mysli zachovávala a rozvažovala o  tom. 
 20 Pastýři se pak navrátili oslavujíce a chválíce Boha za  všechno, co slyšeli a viděli, jak jim to bylo řečeno. 
          evangelium podle Lukáše 2. kapitola

Dostali jsme vánoční příběh. Příběh, který je pro každého. Každý se na něj těšil po svém způsobu. 
Pojďme vánoční příběh rozbalit, jako se rozbaluje dárek. „Protože my víme, že rozbalené má to být.“ (zpívá Jablkoň)

I. Obal
Jak je to s obalem vánočního příběhu? V jakém hávu se nám podává? (Děti se skrz obal dostanou rychle, dospělí s ním obvykle tráví více času. 
Tak děti mohou tento odstavec přeskočit a dospělí číst dál.) 
Jaký obal by Vás potěšil? Poetický, ne kýčovitý, se známými symboly, nebo cizokrajný? 
Vánoční příběh je v obalu pastýřském. Pastýři - prostí obyčejní lidé - jako první zaslechli dobrou zprávu „Narodil se vám dnes Spasitel“ a roz-
hodli se jí předat, darovat. Nesou ji dál od úst k ústům a od srdce k srdci. Zabaleno je to jen lehce do upřímnosti obyčejných lidí, do pastýřské 
rozhodnosti a odvahy vydat se na cestu. Šli to oznámit i Marii s Josefem a pak dalším lidem. Nakonec to vše opentlili mužným chvalozpěvem a 
vděčností. 
Pastýřský obal upřímně komunikujících lidí lze dobře vyjádřit slovesy: slyší, uvěří, jdou, uvidí, mluví o tom, mají z toho radost. (Není to: Slyší a 
mávnou nad tím rukou. Nebo: Slyší, jdou se podívat, ale vidí, že je to nesmysl, aby takhle vypadal Spasitel světa. Nebo: Slyší, jdou a přesvědčí 
se, ale raději si to nechají pro sebe, než to potvrdí někdo jiný.) 
Obal a souvislost vánočního příběhu má podobu těch, kdo slyší, uvěří, jdou, uvidí, mluví o tom (i zpívají) a mají z toho radost. 

II. Nalezený dar
Máme tu samotný dar. Co jsme to vlastně dostali? „Všichni nad tím užasli“. Všichni na chvíli ztratili řeč: Bůh v podmínkách obyčejných upřímně 
komunikujících lidí. Nezahalen žádným symbolem moci, suverenity, autority. Bůh v těle. Bůh v lidskosti. 

III. Co teď?
Rozbalené má to být. Vydržíme to znovu nezabalit, nepřikrášlovat, neidealizovat a žít? 
Nezabalit by pro nás znamenalo: Nebrat si masky a být skutečně lidmi, protože Bůh se stal člověkem. Nemusíme si hrát na dokonalé, ani na to, 
že je všechno náramně harmonické a pokojné, když třeba není. Nezabalit to také znamená, že se k hlavnímu vánočnímu daru nebudeme chovat 
neutrálně, že ho neodsuneme mezi nepotřebné obaly. Nejlepší, co můžeme s vánočním darem dělat, je uvažovat o jeho událostech ve svém srdci. 
Je to po příkladu Marie, která to vše uchovávala ve své mysli a rozvažovala o tom.
„Otevřenou teď zůstává už jen otázka, jak se zachováme my k tomu poslednímu Božímu slovu, které světu dal.“ (Karl Rahner)

           Jakub Keller farář

Rozbalené má to být
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V měsíci prosinci 2011 a lednu 2012 oslaví narozeniny tito naši čtenáři:

 82 let František Fišar z HČ 184     92 let Jiří Formánek z HČ 193
 82 let Eva Venzarová z HČ 117     87 let Zdeněk Ježek z HČ 257
 98 let Marie Marková z HČ 168     87 let Robert Smítal z HČ 249
 81 let Věra Motlová z HČ 153     85 let Josef Švéda z HČ 265
 65 let Miluška Cvejnová z HČ 78     75 let Věra Dušková z HČ 14
 80 let Josef Holeček z HČ 277     70 let Květoslava Ježková z HČ 295
 91 let Miloslava Motlová z HČ 124     65 let Jaroslav Zahradník z HČ 71
 87 let Libuše Hejlová z HČ 21     60 let Jaroslav Bartoš z HČ 296
 60 let Eva Šilarová z HČ 191
 84 let Marie Junková z HČ 61
 83 let Václav Novák z HČ 132

Čtenáři mimo naši obec:

 84 let Kamila Jindrová, Lanškroun     80 let Vlasta Jirásková, Olomouc
 75 let Jarmila Vanžurová, Ústí n.Orl.    
 65 let Radomíra Beranová, Výprachtice
 75 let Ing. Vladimír Velický, Tovačov     

Zlatá svatba:  Miroslav a Blanka Ježkovi z Nep. 53   František a Marie Tejklovi z HČ 102   
Srdečně blahopřejeme!
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Společenská kronika

Tak jsem tudle poslouchal dva lidi jak si pojdali vo tom, že máme Vánoce za dveřma. Vondýno zasej 
sousedky lamentovaly, že už sou Vánoce přede dveřma. Tak mně to mutýruje hlavou, jak to dovopraudy           
s těma Vánocema je. Esli to něgdo ví, sou-li přededveřma nebo zadveřma, a to dá do novin nebo do rádyja, aby 
se hromada lidí nemejlila.
 A už je to tak nebo jináč, hlauni je že sou a čim dál radostnější. Jen si vemte ty stromky. Dneská si 
u samoobsluhy za pár korun vyberete stromeček jakej se vám pasuje do vobejváku. Dřívějc se holt muselo do 
lesa a předstaute si štrapaci dyž bylo sněhu jako za Rakouska bejvalo. A eště musel bejt čloujek v rychtyku, 
aby ho nedrap haldouskej hajnej. A dyž se ukradenej přines, vo všelijakým cukroví, pomerančích a jinech 
dobrotách ani nemluvím. Dneskaj má peníze každej a za ty dostane co hrdlo ráčí. Dřívějc to holt bylo kapku 
horší. Peněz bylo poskrovnu a kůli tomu se třá ani stromek nestrojil. A dyž už jo, tak žádný drahý parády a 
somty, ale to, co hospodářství dalo. Ňáký cukroví se napeklo doma, do barevnejch lešpapírků se zabalily kost-
ky cukru a pecinky, vybraly se pěkný červený jablíčka, vozlatily se vořechy, naály se papírový řetězy a bylo 
to ancvaj. Svíčky se holt musely koupit. Zato se s níma jaksepatří šetřilo. Rožely se každej den jen na chvilku 
a zasej se zhasly a něgdý vydržely i na dvoje Vánoce. Rachejtle taky nebyly. Vo dárkách račí ani nemluvit.
 Nemyslite si ale, že sme měli menší radost než dnešní děti. Možná že punčochy, který nám máma ušt-
rykovala z harasu i teplý štuclata nás potěšily víc než dnešní děti všelijaký drahý bundy, hervábný háby a 
kunštovní drahý hračky. Ale taková už je doba a nejlepší na tom je, že si je lidi připravili sami. Záleží holt jen 
na nich a na jejich práci, aby Vánoce byly eště radostnější a bohatší.  Jaroslav Novák st.

 Na posvícení a na vánoční svátky jsme se těšili. Matka upekla koláče ve chlebové peci. Obyčejně při tom 
pekla i chléb. Umyla podlahu, na ni rozdělala slámu, že čehož jsme měli radost. Na Štědrý den jsme rovnali 
do okna mech pro betlém. Podlepené papírové fi gurky pastýřů s Jezulátkem ve stáji pro nás byly nejkrásnější 
představou vánoční poezie. Krejcarová svíčka zářila jasem lustru. O stromečku a dárcích nebylo ani zdání.    
Na to nebylo peněz...        Z pamětí Emila Motla z DČ
      
        Ze starého čísla Zpravodaje z roku 1973 vybral J. Balcar

Vánoční vzpomínky
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Příspěvky našich čtenářů za měsíc říjen, listopad 2011:

Šilarová Alena z HČ 48, Kosová Věra z HČ 5, Šilarovi z HČ 110, Polanská Monika z Červené Vody, Pavelková Hana z Brna, Hajzlerovi z Nep. 38, 
Matějkovi z HČ 293, Faltýsková Jarmila z Brna, ing. Marek Josef z Trutnova, Jindrová Kamila z Lanškrouna, Marková Marta z HČ 154, Jansová 
Lidmila z HČ 119, Šilar Květoslav z HČ 263, Pupíkovi z HČ 237, Kroupová Věra z Kostelce nad Orlicí, Hajzler Milan z Nep. 29, Obec Horní Čermná,  
Šilarová Anna z Lanškrouna, Mačát Vladimír z Lanškrouna, Mačát Jiří z Lanškrouna, Mačát Josef z Lanškrouna, Markovi z HČ 168, Vilímkovi         
z Chocně, Marek Josef z Prahy 10, Ing . Marek Jiří z Prahy 2,

Hornočermenský zpravodaj je registrován Okresním úřadem v Ústí nad Orlicí pod číslem 12/81 ze dne 24.4.1991. Vydává jej Spolek 
rodáků a přátel obce IČO:44468806. Řídí redakční kroužek. Vychází měsíčně. 
Redaktorem je Zuzana Balcarová, kontaktní adresa: Horní Čermná 1, 561 56, tel. 465 393 440, 465 393 515, 
e-mail: hornocermenskyzpravodaj@seznam.cz. Za obsah článků odpovídají autoři. Náklad 400 kusů. Výdaje jsou hrazeny z dobro-
volných příspěvků, které přijímá Libuše Hajzlerová, Horní Čermná 321, 561 56. Grafi cká úprava: Mgr. Šárka Pavelková, Nepomuky 15. 
Uzávěrka článků je vždy poslední středu v měsíci.

vážení čtenáři,
přejeme vám šastné a radostné prožití vánočních svátků, 

hodně zdraví, co nejvíce pohody, bohatého ježíška 
a pevné nervy do nového roku.

Redakce HČZ

Advent a Vánoce 2011 v Horní Čermné
čtvrtá neděle adventní 

18.12. od 18.00 
adventní nešpory v kostele s místním chrámovým sborem 

Boží hod vánoční 
25.12. od 8.45

sváteční bohoslužby v kostele 

druhý svátek vánoční 
26.12. od 8.45 

sváteční bohoslužby na faře

Nový rok
1.1. od 8.45 

bohoslužby na faře

neděle 8.1.
od 8.45 bohoslužby v kostele

od 16.00 koncert na závěr vánoční doby a tříkrálové sbírky

zveme Vás rádi (je k čemu) a upřímně
Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Horní Čermné 

hcz10a-11.indd   12 21.11.2011   8:03:44


